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ACTA PLE 
 
Dijous, 25 de gener de 2023 a les 13h  
Sala Zoom en línia del Consell Comarcal del Baix Llobregat  
 
Assistents: 
Lourdes Armengol Aymerich  Regidora Salut . Aj Castelldefels  
Silvia Muñoz Almirante    Regidora Salut. Aj. Cervelló 
Mònica Estrader Rodriguez  Regidora Salut. Aj. Corbera de Llobregat 
Joana Piñero Romera    Regidora Salut. Aj. Cornellà de Llobregat 
Adela GarciaTrigo    Tècnica Salut. Aj. Cornellà de Llobregat 
Silvia Romero Segarra   Regidora Salut. Aj. El Papiol 
Gabriel Soriano Porcella  Regidor Salut . Aj. El Prat de Llobregat  
Enmanuel Ortí López   Regidor Salut . Aj. Esparreguera 
Eva Herrera Martínez   Tècnica  Salut. Aj. Esplugues de Llobregat 
Francisco Javier Lahoz   Regidor Salut. Aj. La Palma de Llobregat 
Margarita Ruiz Bobé   Cap Salut. Aj. Olesa de Montserrat 
Ada Agut Domènech    Tinenta Salut. Aj. Olesa de Montserrat  
Lluís Sebastià  Cortés    Cordinador Salut . Aj. Pallejà  
Montserrat Tobella Canals   Regidora Salut. Aj. Sant Andreu de la Barca 
Salut González Martin   Regidora Salut . Aj. Sant Boi de Llobregat  
Elisabet Marcos i Gelabert  Regidora Salut. Aj. Sant Climent de Llobregat  
Oscar Rodriguez Andreu  Regidor Salut. Aj. Sant Esteve Sesrovires 
Loren Rider Jimenez   Regidora Salut. Aj. Sant Feliu de Llobregat 
Eugènia Maria Sánchez Flores   Regidora Salut. Aj. Sant Joan Despí  
Núria Boquera    Tècnica Salut. Aj. Sant Just Desvern  
Ramón Montaña    Cap Salut. Aj. Sant Vicenç dels Horts 
Gemma Balcells Pérez   Tècnica Salut Pública . Aj. Sant Vicenç dels Horts 
Anna Roca Alberch    Tècnica Salut. Aj. Santa Coloma de Cervelló  
Beatriu Priu Ramos    Cap salut .  Aj. Viladecans  
Carme Bertral López   Secretaria Atenció Sanitària i Participació Gencat  
Julian Carrasco González  Favbaix, Fòrum Social Baix 
Juan Carlos Carrera Amo  Federació Serveis Públics. UGT 
Fernando Girón Espot    Cap Agència Salut Pública Baix Llobregat  i Hospitalet  
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Alba Martínez Fabregat    aFFaC Catalunya 
Agustí Miró Castillo    PIMEC BLL- HOSP. 
Albert Rodriguez Mihi     CCOO Baix Llobregat 
Marta Sánchez Bret    Cluster Salut Mental 
Gemma Valeta Juan    Gerent Regió Sanitària Metropolitana Sud  
 
Assistents CCBLL: 
Gina Pol Borràs    Consellera de Salut  
Jose Antonio Monteagudo   Conseller Acció Social  
Olivia Gónzalez Martínez   Coordinadora Acció Social i Salut  
Antonia Regalado Garcia   Tècnica Consell de Salut  
Marc Ripollés Angulo   Tècnic Acció Social i Salut.  
 
Excusen assistència 
Rosa Fiol     Vicepresidenta d’AEBALL 
Carme Esquirol     Regidora Salut  Aj. Gavà 
Ester Zamorano    Tècnica de Salut  Aj. Gavà 
Lluïsa Moret     Alcaldessa. Aj. Sant Boi de Llobregat  
 
Ordre del dia 
 

1. Benvinguda 
2. Balanç de les comissions de l’any 2023 
3. Propostes de Seguiment de les comissions  
4. Altres projectes amb organismes institucionals  
5. Torn obert de paraules.  

 
 
A les 13 h. comença la reunió del Ple en línia per la plataforma Zoom del Consell Comarcal del Baix 
Llobregat i la consellera de Salut del Consell Comarcal, Gina Pol, dona la benvinguda a les persones que 
hi participen i fa suport a la vaga de professionals sanitaris convocada en el dia d'avui. 
Seguidament, es comparteix un PowerPoint on es recull informació de l'ordre del dia, així com els enllaços 
per poder visibilitzar els treballs fets l'any 2022, les propostes del 2023 i la temporització d'aquestes. 
 
La consellera comença per la comissió d'Atenció primària on s'han portat a terme dues línies de treball: 
el Dictamen de les necessitats de l'Atenció Primària de manera global i la Moció per les mancances d'in-
fraestructures en el conjunt de la comarca ambdues aprovades pel ple del Consell Comarcal del Baix 
Llobregat. 
Recorda que en aquest Ple està la gerent de la regió sanitària Gemma Valeta i que segurament disposa 
de més informació de l'àmbit local per compartir. 
Afegeix que durant l'any 2023 cal incidir en les necessitats i sobretot en  ginecologia i en l'atenció primària 
al territori. 
Es treballarà els dies internacionals de salut com a resultat de la tria amb els municipis per buscar la 
prevenció. El dia mundial de càncer i el de l'obesitat són dies de consciència també en l'àmbit escolar. 
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Es farà difusió de qualsevol activitat que els municipis realitzin. 
I acabada aquesta primera part de l'exposició dona pas al torn de preguntes: 
Julian Carrasco, diu que han fet concentració de veïns davant l'hospital de Martorell per donar suport pel 
tema de les urgències, al de Sant Boi i al Moisès Broggi, ja que es considera que estan tots en una situació 
de col·lapse. Diu que en aquest últim la part que es va fer nova per la COVID està tancada tot i que la 
situació per la grip la pateix la majoria de persones i sobretot la gent gran que necessita ser atesa. Final-
ment, afegeix que si no es busca una solució aviat, es tornarà a organitzar una altra concentració. 
 
Juan Carlos Carrera, intervé dient que manquen professionals i que repercuteix greument en la sanitat. 
L'hospital Broggi està sobredimensionat i falten metges a urgències i es necessiten polítiques que inclogui 
la promoció d'aquest perfil professional. 
 
Mònica Estrader, diu que dona el seu suport a la vaga i a aquells que s'encarreguen dels serveis mínims. 
Afegeix que s’ens 'està venent la moto d'una salut comunitària en comptes de posar personal i que quan 
acaben el MIR se'n van a altres llocs. Ens hem de posicionar al costat de les persones que estan lluitant. 
I que ella com a política veu que dins aquest àmbit no s'està fent prou. 
 
Albert Rodríguez que ve en representació de l'entitat i que substitueix a Miquel Merino en les Polítiques 
públiques i socioeconòmiques. Pregunta si s'ha fet trasllat del dictamen i de la moció perquè li sembla 
molt potent i caldria que es tinguessin en compte quines són les actuacions que s'han fet i si no tenen cap 
recorregut, valorar-ho. 
 
Gina diu que el primer dictamen es va traslladar la informació, però no té constància del reverdiment de 
la situació ni del personal que manca com per exemple,  ginecòlogues ni de les millores en les infraes-
tructures. 
 
Gemma Valeta diu que li acompanya la secretaria de salut i participació i que sí ha arribat el dictamen, 
però no la moció i que respondran amb la formalitat que pertoqui. També diu que sí s’estan compartint 
amb els ajuntaments la situació a escala d'infraestructures, que hi ha molta feina conjunta per garantir la 
millor qualitat del servei. Proposa als municipis que contactin directament amb ella. 
 
Gina intervé dient que és veritat que als ambulatoris s'estan incorporant professionals, però que en alguns 
no hi ha infraestructura i cal posar el focus sobretot en pediatria i ginecologia. 
 
Eugènia Martínez afegeix que també falten especialistes en salut mental i que les persones van a la 
privada perquè els atenguin sobretot en psicologia i psiquiatria perquè a la pública també hi ha bastant 
personal de baixa que no es cobreix. 
 
Salut  González vol saber com s’estan introduint tots aquests nous perfils i proposa que potser a nivell 
comarcal es pugui fer el desplegament per saber quines son les actuacions i com estan aterrant  al territori. 
Els ambulatoris necessiten reestructurar-se i s’està oferint des dels ajuntaments espais per poder abastar 
les especialitats que manquen tot i així, es tindria que fer des d’un àmbit territorial. També el malestar 
dels  joves creix i ja no és suficient amb els Rebecs també els psicòlegs podrien fer atenció individualitzada 
com a teràpia apart de la comunitària.  

Silvia Muñoz  manifesta que el tema de la comunitària no es reflecteix al carrer i que cal fer mes  treball 
presencial amb les persones . Afegeix que la vaga s’està entenent perfectament per la ciutadania i que 
inclús moltes persones demanàvem algun paper per signar a les portes dels centres sanitaris. També hi 
ha una altra realitat en els municipis com Cervelló, de menys de 10.000 habitants no tenen ni psicòlogues 
ni psiquiatres per treballar la salut mental. Estant havent-hi bastant queixes de l’hospital de Sant Boi per 
les llargues esperes que  inclús arriben a 8 hores. La  falta de personal la pateix tothom.  

Carme Bertral, intervé dient que esta a disposició dels municipis mitjançant la Gemma Valeta o el propi 
departament i que no es fa la composició de tot el que s’està portant a terme des del Consell de Salut i 
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es compromet a contestar. Convida a anar al seu departament amb la disponibilitat màxima per buscar 
solucions  a les mancances.  

Gina respon que ja s’ha fet i que el tema està en mans de la Gemma Valeta i que també ho farà amb el 
departament. 

I passa la paraula a Montse Tobella, que comenta  que la passada setmana hi va haver una concentració 
a l’hospital de Martorell perquè els espais s’han quedat petits, les llistes en urgències i consultes externes 
son importants i  que estan donant  hora pel cardiòleg al mes de juliol , conclou que s’ha de millorar tot i 
posar fill a l’agulla ja que com més s’endarrereixi la solució  mes costarà la recuperació.  

Gina diu que al fòrum s’ha recollit totes les inquietuts però, creu que la problemàtica és global i que les 
jubilacions i els titulats específics estan a un nivell alt de preocupació. 

Dona pas a Enmanuel Orti que reitera que no servirà tenir informació sinó hi ha personal  i que aquests 
marxen a la privada i a l’estranger i que cal retenir aquest talent sobretot en Pediatria, Ginecologia i Me-
dicina familiar. També creu que  caldria unificar criteris dintre de la sanitat i millorar la contractació i les 
condicions laborals, recuperar serveis retallats d’urgències i CAPs i construir CUAPs per no saturar els 
hospitals.  

Joana Piñero, pregunta si s'enviarà la presentació i insisteix en no oblidar el tema de salut mental del qual 
se'n parla molt, però que queda molt a fer, tot i que valora molt la incorporació dels Rebecs, nutricionistes 
i fisioterapeutes. Quant al tema CESMA i CESMIJ diu que estan copsats perquè s'ha de tenir en compte 
que cada sessió ocupa molt temps, i que els serveis que no es cobreixen es paguen des de l'ajuntament 
per la qual cosa es necessita més atenció directa perquè s'ha detectat que han augmentat les temptatives 
de suïcidis. 

Gina diu que malauradament l’acompanyament a la salut mental es mes viable en municipis grans però, 
que s’ha de tenir en compte que  no tot el mon local ho pot  fer, ja que n’hi ha molta  manca de recursos.  

Elisabet Marco diu que com a municipi petit li agradaria que dintre de les comissions es tingués en compte 
la grandària del municipi i que els temes es tractessin per separat perquè ells no tenen ni pediatres i 
només hi ha un metge de capçalera, per tant, veu que les demandes són diferents. 

S'acaba el torn de paraules i Gina introdueix la Comissió de Dona i Salut de la que diu que s'ha treballat 
per al Congrés de les Dones en l'àmbit d'aquella salut infradiagnosticada vers les dones i que va recollir 
la petició de realitzar una guia per gestionar el  tracte i la interlocució entre la pacient i el servei mèdic. 

Mònica Estrader diu que el seu parer el congrés de les dones va ser una pèrdua de temps i que a ella 
personalment no li va aportar res i que a algunes professionals del seu entorn li va passar el mateix, creu 
que es tractava de fer-se la foto abans de les municipals, i que no es va poder debatre a fons, tots i que 
les ponents explicaven molt bé va faltar temps per intervenir. Estava a la comissió de violència masclista 
i que vàries persones entre elles una dona trans no van poder contar les seves experiències. Va trobar a 
faltar la representació del col·lectiu LGTB i que caldria tenir-ho en compte. 

Gina discrepa i diu que el congrés ja estava planificat des de feia temps i no va tractar-se de cap repte de 
les municipals. En la comissió de salut diu que si es va parlar de com les dones trans fan el trànsit i del 
seu patiment i diu que seria interessant treballar-ho en algun grup.  

Mònica Estrader respon que una iniciativa semblant a la guia es va fer a Corbera i creu que es una bona 
eina.   

Seguidament es passa a la Comissió Salut Mental i el que es proposa dels del Consell és impulsar les 
taules de salut mental perquè treballar en equip ajuda en l'atenció a les persones i que comptem amb el 
suport de la Federació de Salut Mental i amb el diputat de Salut per treballar algun document a la comarca. 

Alba Martínez diu que la salut mental està tenint molt d'impacte en l'adolescència i que caldria enllacar 
la feina amb l'àmbit educatiu per poder interactuar de manera transversal. 
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Gina respon que es farà una demanda explicita al departament d'Educació i provar de fer una sessió de 
treball tenint en compte l’enquesta de quart de l'ESO que publica la Diputació de Barcelona. 
 
Intervé Núria Boquera que diu s'està treballant juntament amb la Diputació a escala tècnica i que s'està 
obtenint un diagnòstic molt participatiu que complementa les accions que es fan a les taules de salut 
mental. 
 
Salut González, diu que la seva taula de salut mental la treballen amb el suport de la Federació de salut 
mental Catalunya i reivindica més suport tècnic per dinamitzar-les, ja que l'esforç és molt gran per part de 
l'ajuntament i al·ludeix a les paraules dites per la Marta Casamitjana en què aposta per una eina de 
participació també en l'àmbit econòmic. Els problemes que estan tenint amb familiars i sobretot amb les 
mares amb fills amb TDA no tenen suport i es tradueix en veritables drames familiars, tenen molta angoixa 
perquè els seus fills no són tractats correctament i l'ajuntament va fer una moció de suport al respecte. 
La majoria de joves necessiten suport terapèutic i des de la pública la resposta és lenta i han de buscar 
en la privada, però els que no poden es desesperen, per tant, haurien d'intervenir tant psiquiatres com a 
psicòlegs perquè les visites estiguin coordinades i la teràpia sigui efectiva. Quant al tema educatiu cal 
reforçar amb formació i tallers el tema de salut mental als instituts i escoles i s'hauria de tenir en compte 
dins del currículum dels alumnes com per a docents. També demana suport pels TEA que creu que és 
un tema que es podria tractar amb l'oficina d'Atenció Integrada, ja que salut i educació haurien d'anar de 
la mà. 
 
Gina diu que l’Afac està fent una campanya d’atenció inclusiva i que se esta demanant un abordatge amb 
recursos públics. 
 

Monica Estrader diu que al seu municipi  disposen d’una  infermera que va un cop a la setmana als dos 
instituts i que gràcies a ella detecten  problemes de salut mental que no es sabrien perquè molt joves  no 
son  capaços d’anar al CAP.  

I per últim la Comissió de Serveis Socials la presenta Olívia González on explica que és el programa 
de Benestar emocional ja en marxa i que contempla vàries accions: 
Connect@t servei que vol oferir un espai de trobada, suport, orientació i acompanyament terapèutic per 
millorar el benestar integral dels i les joves dels 15 als 25 anys del territori des d'una perspectiva preven-
tiva i pal·liar les situacions de crisis emocional i relacional des d'un enfocament sistèmic, relaciona i Les 
consultes es fan en línia mitjançant un número de telèfon i un correu electrònic 
 
Intervé Alba Martínez dient que si s'ha enviat als centres educatius? i Olívia diu que sí, però que està 
costant una mica les derivacions i que han posat el servei també de manera presencial en els municipis 
seleccionats amb una psicòloga que està a les tardes 25 hores a la setmana en total 435 h. 
 
Una altra acció és el SAFAD, servei per famílies amb fills amb conductes additives sobretot quant a con-
sum de pantalles que s'ha enviat a les APAS pels alumnes de sisè i de cinquè també a petició d'ATRA, 
l'entitat que ho porta. També es fa assessorament a professionals d'ensenyament i a famílies directament 
mitjançant WhatsApp, videoconferència o telefònicament i es van dissenyant accions en funció de les 
demandes dels municipis. 
 
El servei de teràpia familiar va començar l'1 de febrer amb perspectiva sistèmica en qüestió de criança i 
capacitació de les famílies en diversos temes. És un servei gratuït de 10 sessions per a cada família de 
les 30 escollides i es  fa per derivació dels serveis socials. 
 
I per últim el catàleg de formacions per a professionals que ja s'ha fet difusió i que potser es prorrogarà 
tot i no estar confirmat. Inclou formacions on es detalla el programa i a qui va dirigit sobretot, a professio-
nals d'intervenció social, educació, salut i joventut. La preinscripcció es fa des de la web del CC. la majoria 
de tallers tenen diverses edicions i els grups són limitats per donar eines i poder atendre correctament, 
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sobretot s'adreça a professionals que puguin aplicar els seus coneixements.De cada programa es recollirà 
indicadors per fer l’avaluació i es compatiran. 
També en paral·lel s'està treballant en la xarxa AFÍ i AMIGA  que són programes més comunitaris que 
s'estan realitzant a Corbera i Santa Coloma de Cervelló. 
 
Alba Martínez diu si s'enviarà tota a aquesta informació i Olívia diu que s'anirà enviant per separat i Gina 
diu que s'ha de treure profit a aquests programes i que cal fer difusió. 
 
Introdueix Juan Carlos Carrera que veu molts problemes a les residències i que traspassa a l'atenció 
primària i prega que siguin més estrictes els controls de vigilància. 
 
El conseller Jose Antonio Monteagudo diu que li sembla molt profitós el treball en xarxa i dona les gracies 
per l’esforç tècnic per posar en marxa del programa de Benestar Emocional  i diu que s’ha de treballar 
junts i plegats i de manera coordinada. 
 
Mònica Estrader diu que no s'oblidin de les dones del SAD i que encara que no és l'espai s'ha de reivin-
dicar la millora de les condicions.  
Olívia diu que han tingut converses amb elles i que des del CC es fa seguiment i José Antonio Monteagudo 
afegeix  que el tema de fer licitacions adequades depèn de la Generalitat, però que des del consell Co-
marcal es faran tots els esforços que calguin. 
 
Gina passa a un altre tema que és la col·laboració amb el Consell Consultiu de la Gent gran  que han fet 
un dictamen sobre l'atenció primària en la gent gran i es valora les dades aportades sobre el nivell de 
sous i la dignificació de la professió i que el Consell de Salut treballarà de manera integral i si el plenari 
no manifesta el contrari, es continuarà compartint coneixements i treballar conjuntament.  
Igualment, es farà amb l'Observatori del Consell Comarcal amb dades estretes del nivell local de la Dipu-
tació en temes de prevenció i altres com les dones medicalitzades i articular altres línies de treball. 
 
I sense més qüestions finalitza el Ple a les 13:33 agraint l'assistència les persones presents. 


